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patriotyczne i folklorystyczne znaczenie nowej placówki wygłosił kierownik Wy
działu Kultury PWRN w Opolu, mgr Zygmunt Śniadecki. Następnie zaproszeni 
goście zwiedzili teren skansenu. W obecnej chwili zrekonstruowano 19 obiektów  
dużej i 5 obiektów małej architektury. Ponadto wyposażone są trzy zagrody z po
wiatu oleskiego. W zabytkowych spichlerzach czynne są następujące wystawy: 
„Opolski Park Etnograficzny” — obrazująca rozwój placówki, wystawa — poligon 
ZZG INCO poświęcona środkom ochrony drewna, oraz wystawa opolskiej „Ce
pelii”. ,

Wieczorem w  Klubie Związków Twórczych w  Opolu odbyła się dyskusja, którą 
prowadził mgr inż. arch. Florian Jesionowski, prezes SARP Opole. Głos zabrali: 
prof, dr M. Znamierowska Prüfferowa, prof. dr Mieczysław Gładysz, prof, dr 
K. Zawistowicz-Adamska, mgr inż. Halina Konopczyna, red. Ryszard Hładko, 
mgr inż. Jerzy Friemann, red. Zofia Kwiecińska oraz szereg osób z opolskiego 
środowiska kulturalnego. Tematami poruszanymi w  dyskusji były: społeczna po
trzeba budowy ogólnopolskiej sieci parków etnograficznych, zadania oświatowe 
i polityczne parków etnograficznych, rola parków etnograficznych we współczes
nym życiu kulturalnym, parki etnograficzne a współczesna sztuka ludowa, ko
nieczność szerszego zakresu badań muzeów etnograficznych i objęcie nimi dziedzin 
pokrewnych, trudności organizacyjne wynikające z niedoskonałości przepisów, w y
miana i współpraca między muzeami.

W trzecim dniu odbyły się dwie wycieczki autokarowe po Opolszczyźnie: — jedna 
pod hasłem „Najpiękniejsze zabytki budownictwa i architektury” (pow. opolski, 
oleski, kluczborski), druga — „Polichromie gotyckie” (pow. brzeski).

i Stanisław  P ilarski

„KONSERWACJA MALARSTWA SZTALUGOWEGO”
MIĘDZYNARODOWA KONFERENCJA. TORUŃ, 19—21 PAŹDZIERNIKA 1970

Siódma z kolei konferencja konserwatorska odbyła się w  Sali Mieszczańskiej go
ścinnego Muzeum Okręgowego w Toruniu. Tym razem Ośrodek Dokumentacji Za
bytków zorganizował ją wspólnie z Instytutem Zabytkoznawstwa i Konserwator
stwa Uniwersytetu Mikołaja Kopernika w Toruniu. Konferencja zgromadziła jak 
zwykle, znaczną liczbę uczestników krajowych <ok. 240 osób). W znacznie w ięk
szym, niż zazwyczaj, stophiu wzięli w niej udział goście zagraniczni (23 osoby), 
a wygłaszając referaty i zabierając głos w  dyskusji nadali toruńskiej konferencji 
charakter międzynarodowy.

W konferencji wzięli udział przedstawiciele wszystkich ośrodków konserwator
skich w kraju oraz następujących instytucji zagranicznych: Statens Museum for 
Kunst w Kopenhadze, Kansalis Museo w Helsinkach, Centraal Museum der Ge- 
meente Utrecht w  Utrechcie, Institut für Denkmalpflege w Erfurcie i Halle/Saale 
(NRD), Kunstmuseum w Düsseldorfie (NRF), Institutet för materialkunskap Kungl. 
Konsthogskolan w  Sztokholmie, Intermuseum Laboratory w Oberlin stan Ohio 
(USA), Wsiesojuznaja Cientralnaja Nauczno-Issledowatielskaja Labor'atorija i Go- 
sudarstwiennaja Cientralnaja Chudożestwiennaja Nauczno-Restawracijonnaja Ma- 
stierskaja im. akademika I. E. Grabarja w  Moskwie.

Komitet naukowo-orghnizacyjny konferencji pod przewodnictwem prof. Bohdana 
Marconiego na wniosek Ośrodka Dokumentacji Zabytków zaakceptował nową kon
cepcję obrad. Wydrukowano mianowicie wszystkie referaty i komunikaty (krajowe 
i zagraniczne w  tłumaczeniu) oraz rozesłano je uczestnikom kilka tygodni przed 
konferencją, na której autorzy przedstawili jedynie streszczenia.

Cudzoziemcy otrzymali angielskie streszczenia prac polskich i oryginalne teksty 
referatów zagranicznych. W trakcie obrad towarzyszył im zespół tłumaczy; w y
stąpienia gości zagranicznych w dyskusji były tłumaczone na bieżąco.
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Konferencję otworzyła mgr Maria Charytańska, dyrektor Ośrodka Dokumentacji 
Zabytków. Przemówienia powitalne wygłosili: mgr Mieczysław Ptaśnik — dyrek
tor Zarządu Muzeów i Ochrony Zabytków Ministerstwa Kultury i Sztuki, prof, dr 
Józef Mikulski — prorektor dis nauki Uniwersytetu Mikołaja Kopernika w  To
runiu, doc. Ryszard Krzywka — dziekan Wydziału Sztuk Pięknych UMK i prof, 
dr Jerzy Remer — dyrektor Muzeum Okręgowego w  Toruniu.

Obrady odbyły się w  pięciu roboczych sesjach, na których przedstawiono stresz
czenia referatów i komunikatów. I sesja — przewodniczący doc. dr Wiesław Doma- 
słowski (dyrektor Instytutu Zabytkoznawstwa i Konserwatorstwa UMK). Referaty: 
prof. Bohdan M a r c o n i  (PP Pracownie Konserwacji Zabytków, Warszawa) — 
Zagadnienia estetyczne w  konserw acji m alarstw a sztalugowego; dr Heinz A 11- 
h ö f e r (Kunstmuseum, Düsseldorf, NRF) — Zur Restaurierung m oderner K unst- 
obiekte; doc. dr Władysław Ś l e s i ń s k i  (Studium Konserwacji Dzieł Sztuki ASP, 
Kraków) — 250 lat recept na czyszczenie obrazów; mgr Rudolf K o z ł o w s k i  
(Państwowe Zbiory Sztuki na Wawelu, Kraków) — Zagadnienia artystyczno-este- 
tyczne konserw acji w yb itnych  dzieł m alarstw a sztalugowego; mgr Karol D ą b r ó w -  
s к i (Katedra Konserwacji ASP, Warszawa) — N iektóre konserw atorskie działa
nia p rzy obrazach sztalugow ych ; mrg Aleksandra B o g d a n o w s k a  (PKZ, Kra
ków) — Problem y estetyczne zw iązane z uzupełnieniem  w arstw y m alarskiej przy  
obiektach tab licow ych ; mgr Hanna M a r k o w s k a  (PKZ, Warszawa) — Pro
blem y estetyczne i technologiczne konserw acji X V I-w ieczn ej ikony  „Znamienije” 
z Topilca.

II sesja — przewodniczący doc. dr Władysław Ślesiński. Referaty: Richard D. B u c k  
(Intermuseum Laboratory, Oberlin) — The D im ensional S tabilization of the Wood 
Supports of Panel Paintings, wraz z film em  ilustrującym zabiegi konserwatorskie; 
prof. Bohdan M a r c o n i  — Metoda konserw acji obrazu „Matka Boska z Dzieciąt
k ie m ” (pocz. X V I  w.) ze zbiorów M uzeum  Narodowego w  W arszawie; mgr Józef 
F 1 i к (Muzeum Okręgowe w  Toruniu) — W ym iana drewnianego podobrazia obra
zu  „Salvator M undi” (1 poł. X V  w.) ze zbiorów M uzeum  Okręgowego w Toruniu; 
magistrowie Kalina i Stanisław S t a w i c c y  (PKZ, Warszawa) — T ryp ty k  „Sancta 
Conversazione” (2 poł. X V  w.) z Brzeźc, budowa technologiczna, problem y kon 
serw atorskie i estetyczne; mgr Maria S z e r e m e t a  (PKZ, Kraków) — K onser
w acja po lip tyku  z Książnic W ielkich (1487—1491); mgr Ewa M a r x e n - W o l s k a  
(UMK, Toruń) — Konserwacja drew nianych podobrazi i w arstw  m alarskich czte
rech ' obrazów zam oczonych w  czasie powodzi we Florencji; mgr Ewa M a r x e n -  
W o l s k a  — P roblem y konserw atorskie i ekspozycyjne w ystępujące przy uszko
dzonym  powodzią obrazie tablicow ym  z Volognano (XliV—XV w.); mgr Mieczysława 
W ó j с i k-O г к i s z o w a (PKZ, Kraków) — Problem y konserw atorskie w ystęp u 
jące przy obrazie „Opłakiwanie” (ok. 1440 r.) z M uzeum  Z iem i Ż yw ieckiej.

III sesja — przewodniczący doc. Jerzy Wolski (UMK Toruń). Referaty: mgr 
Józef N y k i e l  (ASP, Kraków) — Nowa m etoda pobierania próbek przekrojów  
profilow ych zapraw y z w arstw ą m alowidła z obrazów m alow anych rta podłożu  
drew nianym  i z  rzeźb polichrom owanych; mgr Rudolf K o z ł o w s k i  (Wawel, 
Kraków) — O ścisłości i nieschem atyczności fo tograficznej dokum entacji konserw a
torskiej. -

IV sesja — przewodniczący doc. Władysław Z a l e w s k i  (ASP, Kraków). Refe
raty: doc. Jerzy W o l s k i  — K rytyczna  ocena zabiegu dublow ania obrazów ; mgr 
Antoni S z о с (PKZ, Wrocław) — Próby uproszczonej m etody dublow ania przy  
zastosowaniu urządzenia do w ytw arzania zmniejszonego ciśnienia; mgr Bożena 
S o l d e n h o f f  (UMK, Toruń) — Z m iany kolorystyczne w ystępujące w  obrazach 
olejnych przy zastosowaniu dublażu w oskow o-żyw icznego.

V sesja — przewodniczący mgr Stanisław Stawicki (wiceprezes Zarządu Głównego 
Sekcji Konserwacji ZPAP w  Warszawie). Referaty: prof, dr Jerzy W a ż n y  
(Szkoła Główna Gospodarstwa Wiejskiego, Warszawa) i mgr Piotr R u d n i e w s k i  
(PKZ, Warszawa) — Badania odporności spoiw m alarskich na działanie m ikro 
organizmów; dr Alicja S t r z e l c z y k  (UMK, Toruń) — Podatność składników  
m alow ideł na atak drobnoustrojów ; mgr Aldona R o m a n  o w i e ż o w a  i mgr 
Maria W o d z i ń s k a  (Muzeum Narodowe, Warszawa) — Zagadnienie słow 
n ictw a w konserw acji. Obrady podsumował dr Lech Krzyżanowski (Ośrodek Doku
m entacji Zabytków, Warszawa).
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W ożywionej dyskusji wzięło udział 55 uczestników. Znaczną uwagę poświęcono 
zagadnieniom estetycznym,, uznając potrzebę stosowania jednolitych kryteriów  
wartościowania dzieł sztuki, zarówno dużej jak i mniejszej rangi. Podkreślono jed
nocześnie, że metody estetycznego opracowania obrazu (zarówno w zakresie usu
wania werniksów i przemalowań, jak i stosowania różnorodnych technik punkto
wania) w  ostatecznej mierze zależą od artystycznego wyczucia konserwatora. Jego 
wrażliwość malarska, znajomość sztuki epok minionych i pietyzm wobec auten
tyzmu dzieła sztuki mogą zapewnić pozytywny wynik przedsięwziętym zabiegom 
konserwatorskim. Nie sformułowano przy tym postulatów normatywnych w zaw
sze żywym i budzącym kontrowersje dylemacie — rekonstruować czy zostawić 
ubytki w  dziele sztuki. Rekonstrukcja bowiem bywa czasami konieczna zarówno 
w  przypadku obrazów kultowych, jak i wybitnych, galeryjnych dzieł sztuki. Wy
tyczną przy podejmowaniu rozważań i decyzji w  tym zakresie powinien być 
szacunek dla autentyku i odwracalność zastosowanych zabiegów. Zdecydowanie 
przestrzegano przed fascynacją nowymi materiałami (plexiglas, metal, itp.), które 
wprowadzone w widoczną warstwę dzieła sztuki mogą zakłócać odbiór autentycz
nych jego wartości.

Wielokrotnie podkreślana potrzeba podnoszenia kwalifikacji konserwatorów zna
lazła między innymi wyraz w postulacie wprowadzenia obowiązkowych stażów  
podyplomowych. Wysunięto również sugestię, aby dopiero po egzaminie postażo- 
wym młodzi konserwatorzy mogli otrzymywać samodzielne prace konserwator
skie. To że postulaty te padły z ust doświadczonych i wybitnych konserwatorów  
dowodzi, że sprawa dojrzała już do realizacji w praktyce. Otwiera się pole do 
współpracy uczelni konserwatorskich, Pracowni Konserwacji Zabytków, wiodących 
pracowni muzealnych i Sekcji Konserwacji ZPAP. Od problemów ilościowych, 
nie rozwiązanych zresztą jeszcze w Polsce, gdzie nadal silnie odczuwa się potrzebę 
nowych kadr konserwatorskich, czas także przejść do podnoszenia kwalifikacji 
konserwatorów. Nie ulega bowiem wątpliwości, że konferencje konserwatorskie 
i publikacje nie mogą tego problemu rozwiązać.

Dyskutując sprawę zabiegów technicznych podkreślono, że powinny one w możli
wie małym stopniu zmieniać strukturę dzieła sztuki; postulat ten wysunęli też re
ferenci. Zwrócono zatem uwagę na ujemne skutki dublowania, które może nie 
tylko zmienić kolorystykę obrazów (w przypadku stosowania mas żywiczno-wosko- 
wych), zagrozić fakturze warstwy malarskiej, lecz i zmienić stopień plastyczności 
podobrazia (usztywniając je). Dążyć zatem należy przy użyciu wszelkich możli
wych środków, aby zachować uszkodzone podobrazie, jest ono bowiem nieodłącz
nym składnikiem materialnej struktury dzieła sztuki, choć jego rola w estetycz
nym oddziaływaniu na odbiorcę jest mniejsza, niż warstwy malarskiej. Oczysz
czanie i regeneracja osłabionego płóciennego podobrazia powinny zatem w miarę 
możności zastępować dublaż. Usuwanie uszkodzonego podobrazia drewnianego 
uznano za możliwe jedynie w przypadkach całkowitego, nieodwracalnego i nie- 
rokującego nadziei na utrzymanie na nim warstwy malarskiej rozkładu drewna. 
Przypomniano znane powiszechnie, lecz rzadko na ogół wykorzystywane, zalety 
dublowania na klaster.

Dyskusja wykazała, że istnieje pilna potrzeba poznania metod i środków regene
racji płóciennego podobrazia. Może się to odbyć zarówno poprzez publikację ma
teriałów zagranicznych, jak i przez podjęcie odpowiednich badań w  kraju.

H. Althöfer zwrócił uwagę w swym referacie na nie występujący jeszcze na 
szerszą skalę w kraju problem konserwacji dzieł najnowszych. Poza doświad
czeniami środowiska łódzkiego jest to na razie margines obecnej działalności na
szych konserwatorów. Niemniej, wobec wyraźnej tendencji rozwijania muzealnych 
galerii sztuki nowoczesnej i perspektywy utworzenia muzeum sztuki nowoczesnej 
w Warszawie, już niedługo nowoczesne dzieła sztuki w znacznej liczbie znajdą 
się w pracowniach konserwatorskich, a to z uwagi na fakt, że techniczne wyko
nanie determinuje ich krótki żywot. W tych warunkach postulat gromadzenia 
dokumentacji technicznej zakupionych dzieł sztuki współczesnej staje się nader 
pilny. Bez niej już za kilkanaście lat możemy być bezradni wobec rozpadu two
rzywa zastosowanego bez troski o przyszłość dzieł. Prezentowany nà konferencji 
film R. D. Bucka o konserwacji obrazu w Intermuseum Laboratory w Oberlin 
(Ohio) wzbudził duże zainteresowanie, głównie z racji pokazania nowej techniki 
usuwania werniksów (skład rozpuszczalników opublikowała H. Jędrzejewska w re
cenzji książki H. Ruhemanna, On Cleaning of Paintings, „Ochrona Zabytków”
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XXII (1969) z. 2, s. 166).’ Zaprezentowany 'proces zastąpienia parkietażu podłożem 
z drewna balsa, przy jednoczesnym wyrównaniu (strugiem) odwrocia podobrazia, 
nie sipotkał się' z aplauzem. Problemy reologii drewna poruszone przez referenta 
zarówno w przygotowanym na konferencję toruńską komunikacie, jak i referacie 
z konferencji nowojorskiej (1970 r.), który jako załącznik wydrukowano w m ate
riałach toruńskich, dyskutowane były z referentem poza sesją.

Oczekujących nowinek konserwatorskich mogła konferencja toruńska rozczarować. 
Nie miarą nowości — jak się wydaje — należy ją oceniać. Przegląd najciekawszych 
prac konserwatorskich (na ogół nie znanych szerszemu ogółowi), zwrócenie uwagi 
na szkodliwość niektórych powszechnie stosowanych zabiegów, konfrontacia po
glądów i przypomnienie podstawowych założeń konserwatorskich należą do do
datniego jej bilansu. Ukazanie zagrożenia dzieł sztuki przez mikroorganizmy roz
szerza naszą znajomość procesu rozpadu dzieł #sżtuki. Nasuwa się wniosek o ko
nieczności bliższej, niż dotychczas, współpracy z mikrobiologami. Podstawowy dla 
dokumentacji konserwatorskiej problem prawidłowej dokumentacji fotograficz
nej, o którym mówiono, nasunie zapewne w iele praktycznych wniosków. Pokaz 
pracowni konserwatorskich Instytutu Zabytkoznawstwa i Konserwatorstwa UMK 
i towarzyszące mu dyskusje miały również poważne znaczenie. Podkreślić też 
należy niemałą szansę bezpośredniej wymiany poglądów, jaką mieli nasi konser
watorzy w  trakcie spotkań z zagranicznymi kolegami. Dla naszych zagranicznych 
gości przyjazd do Polski był niewątpliwie pobytem udanym i to zarówno z po
wodu poznania naszych prac i metod konserwatorskich, ale także i jako okazja 
do bezpośredniego nawiązania kontaktu z specjalistam i pracującymi nad podob
nymi zagadnieniami. Można mieć nadzieję, że nawiązane w Toruniu kontakty 
przyczynią się do dalszego postępu w  konserwacji malarstwa sztalugowego.

W realizacji wniosków zgłoszonych w  trakcie obrad Ośrodek Dokumentacji Zabyt
ków weźmie pod uwagę także postulaty w  sprawie modelu przyszłych konferencji. 
Rozważony będzie w szerszym gronie problem organizowania częstszych spotkań, 
lecz o węższym zakresie tematycznym, krócej trwających i z udziałem bezpośred
nio zainteresowanych specjalistów. Można jednak sądzić, że koncepcja ta nie w pły
nie na odstąpienie od dotychczas realizowanej formy krajowych, szeroko popula
ryzowanych także i zagranicą, konferencji.

Szczegółowe sprawozdanie z dyskusji uwzględniające najważniejsze fragmenty 
wypowiedzi zostanie po wydrukowaniu rozesłane tym, którzy otrzymali już teksty 
referatów. Całość w  formie oprawnego woluminu będzie stanowić XXVII tom 
Biblioteki Muzealnictwa i Ochrony Zabytków, który otrzymają zainteresowane 
instytucje.

Lech Krzyżanowski

INFORMACJE UNESCO

Biblioteka Narodowa w  Paryżu opublikowała spis ponad 40.000 periodyków w y
dawanych na świecie. Opracowany przy udziale zaprogramowanej maszyny i w y
dany techniką fotokompozycji skorowidz podaje tytuły czasopism ułożone w po
rządku alfabetycznym, nazwy bibliotek, które otrzymują daną publikację oraz 
rodzaje reprodukcji pomocniczych jakimi te biblioteki dysponują (fotokopie, mikro
film itp.). (574/575).

W roku 1956 Unesco utworzyła ekipę objazdową, która przemierzając kraje Azji, 
Ameryki Łacińskiej i świata arabskiego — mikrofilmowała szybko niszczejące, 
cenne dokumenty archiwalne. Od roku 1964 zadanie to wykonywały dwa zespoły. 
Łącznie zmikrofilmowały one ponad 5 milionów stron. Dla każdego sfotografowa-

Skorowidz czasopism

Nowy program konser
wacji archiwaliów
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